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Vše se dá vždycky ještě zlepšit ! 
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Život plyne jako voda, každé 
promarněné chvilky,  

věčná škoda  
( české přísloví ) 

Úvodem   k   letošní   ročence 
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 V roce 2008, kdy FARMA  MILNÁ,s.r.o. oslavila 15. výročí svého vzniku, vznikla 

publikace, která se setkala s velkým ohlasem mezi všemi, kteří měli tu moţnost jí přečíst, 

případně do ní nahlédnout. 

 Pro rok 2009 bylo pak dohodnuto zpracovat jednotlivé etapy prací a téměř celoroční 

ţivot na farmě, do Ročenky. Tak vznikla vlastně publikace, která má svou velkou vypovídací 

hodnotu, zejména v historickém kontextu. Ročenka 2009 rovněţ zapůsobila velmi kladně, 

prakticky všem se líbila a tak bylo rozhodnuto pokračovat v roce 2010 a na systému nic 

neměnit. 
 

     
Ukázka titulních stran dosud zpracovaných publikací 

 

 

 Ročenka  2010 tedy svým způsobem naváţe na předchozí rok, především v oblasti 

rekonstrukce staveb. To je pro farmu přednostní a poměrně rozsáhlý úkol a protoţe ke konci 

roku 2009 začala rekonstrukce a přestavba převáţně demolicí objektů, coţ vše bylo dosud 

zachyceno, je ţádoucí, aby pokračující práce byly podchyceny i v roce 2010. 

 Pokračovat bude samozřejmě i podchycení ţivota jednotlivých stád na farmě, práce 

zaměstnanců a další důleţité momenty z činnosti Farmy Milná, s.r.o. 

 

ROČENKU   2010  jsem prezentoval opět systémem ročních období a doufám, ţe si znovu 

najde své příznivce a publikace se setká s příznivou odezvou. 

 
 

                                                          Ing. František  ZÁHORA 

 

Zimní čas na 

farmě 
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Rekonstrukce objektů na Milné 
  

 V roce 2009 jsme opustili Farmu Milná, s.r.o., kde se provádí rekonstrukce stájí, ve 

fázi stavění krovu – viz obr. 

 

 
 

Během měsíce ledna a února, jak dokazuje i obrázek na kalendářním vstupu, pokročila 

stavba natolik, ţe levá stáj je jiţ pod střechou a v prostřední stáji je zastřešena levá část. 

 Prakticky po celé dva úvodní měsíce roku neustále trvaly mrazy, sněhová pokrývka se 

postupně zvyšovala a především v únoru způsobovala určité problémy. Stavba však stále, 

pokud to počasí dovolovalo, pokračovala. Valná většina prací byla provedena jiţ v lednu. 

 

  
Stáj  č. 1 - vnitřek                                             Stáj  č. 1  - celkový pohled 
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                     Stáj  č. 2  - vnitřek                                              Stáj  č. 2  - celkový pohled  

 

  
Masy sněhu ztěţují přístup k prováděným pracem a proto je  firma FAO, s.r.o. odvozem 

likviduje ( foto F.Z. 22. 2. 2010) 

 

Dobytek a zima na pastvinách 

 
 Celé zimní období strávil faremní skot na zimovištích v určených pastevních areálech. 

Pro pracovníky firmy to bylo náročné, zejména při zajišťování přístupu, aby mohl být dobytek 

nakrmen a v suchu mohl odpočívat. Všude po prohrnutí potřebných cest se připravila, opět jiţ 

vyzkoušená, suchá loţe a příkrmiště.Dlouhotrvající mrazy dobytku nijak neuškodily. 

 

  
Zvířata plemene Aberdeen angus na pastvině za kravínem směrem k Bobovci/ foto 22.2/ 
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Stádo na příkrmišti a podestýlce na pastvině Za Badáněm, pod lesíkem směr Černá v Poš. 

 

  
Tyto snímky jsou z příkrmiště na provoze firmy na Muckově/ foto 22. 2/ 

 

 

V pohodě jsou i koníci 

 

  
 

 V muckovském výběhu se zatím daří  velmi dobře i zde chovaným koním plemene 

Hafling, přestoţe je pokryt vysokou vrstvou sněhu. V jiné části však pod postaveným 

přístřeškem mají nejen moţnost se ukrýt, ale i přichystanou část potravy. Na noc jsou 

samozřejmě zavíráni do stáje. Z nemoci, kterou prodělali v loňském roce se dokonale zotavili. 
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Firma přikoupila dům a pozemky na Chvalíně 
 

Farma Milná, s.r.o. odkoupila v lednu 2010 v bývalé osadě Chvalín na Malšínsku 

celkem 26 ha pozemků a dům, to vše v hodnotě 5 mil. Kč. Zpracování pozemků do přijatelné 

úrovně pastvin bude znamenat zvýšené náklady, neboť tyto pozemky jsou ve velmi 

zanedbaném stavu. 

 
Chvalín leţí v KÚ Šafléřov. V létech 1869 – 1910 pod názvem Kalling byl jako osada 

obce Wieles / Běleň/  v okrese Kaplice. 

V létech 1921 – 1930 byl Chvalín osadou obce Běleň, okres Kaplice. 

V r. 1950 to byla osada obce Ostrov, okr. Kaplice a v dalších létech jako osada zanikl a stal se 

součástí obce Malšín, okr. Český Krumlov. 

V roce 1921 se na Chvalíně uvádí 66 obyvatel a 11 domů; v roce 1950 bylo evidováno 41 

obyvatel a 10 domů. 

 

 
Turistická  mapa a fotomapa zájmového území Chvalín – Šafléřov 

 
Odkoupený kamenný statek na Chvalíně 
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Koncepce a další postupy na farmě 

 
 Právě zimní období je vhodné k promyšlení dalšího postupu a koncepce Farmy Milná, 

s.r.o. Současný majitel Ing. Valenta a budoucí majitel Jiří Valter junior zasedli ke společnému 

stolu a ujasnili si letošní záměry ve firmě. 

 

Hlavní body koncepce: 

je potřeba co nejvíce vytěţit z daných 

ploch a směřovat k dalšímu zvyšování 

stavů skotu, kde k 1.1.2010 byl stav 

celkem 506 krav a zapuštěných jalovic 

- během tří let se firma hodlá dostat na 

stav 700 ks a to především systémem 

ekologického dokrmu 

- jiţ letos bude zastaveno 100 ks býčků 

a 100 ks jalovic, jejichţ prodej bude 

uskutečněn aţ v příštím roce, coţ 

znamená, ţe v roce 2010 se bude prodávat méně 

- současně firma směřuje k tomu, aby na 66 ha obhospodařovaných přes soukromého 

rolníka v Záluţí přešla na ekologický systém, který bude znamenat vlastní jádro vyrobené 

z ekologických zdrojů 

 
 

Farma Milná, s. r. o. bude tak jako loni i v roce 2010 kooperovat při sklizni objemné píce 

se Zemědělským druţstvem Dolní Třebonín. Traktoristé firmy pojedou do druţstva na 

výpomoc a jeho pracovníci pak naopak pomohou se sklizní na Milné a Muckově. 

Obdobná spolupráce je připravena i se ZD Mojné, které vypomůţe při senoseči v oblasti 

Malšína. 

 

      
 

Předseda  kooperujícího  zemědělského  druţstva  – Jan Rytíř ze ZD Třebonín  
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Jak dále v křížení 

Ve způsobu kříţení se situace nemění, v dubnu firma zakoupí tři kusy býků, 2 ks 

plemene Red Angus a 1 ks plemene masný Simentál – jiţ byly uskutečněny předvýběry 

v odchovně Cunkov v oblasti České Sibiře, kde je 250 ks těchto býků. 

Odchovna Cunkov 

V roce 2000 byla zrekonstruována stáj typu K-96 v obci Cunkov u Jistebnice na okrese Tábor 

a byla zaloţena Odchovna plemenných býků Cunkov s.r.o. Rozhodnutím Českého svazu 

chovatelů masného skotu a udělením souhlasu Ministertva zemědělství ČR se tato odchovna 

stala specializovanou odchovnou masných plemen, která je oprávněna k provádění kontroly 

uţitkovosti, výkonnostních zkoušek a testů a posuzování býků masných plemen. Je jedinou 

specializovanou odchovnou svého druhu v Jihočeském kraji /vybráno z internetu/ 

  

K plemenným býkům, kteří mají zabezpečený klidný průběh zimy pod přístřeškem v Milné, 

přibudou brzy další tři kusy z odchovny Cunkov. 

Úspěšný odchov telat pokračuje 

 Od počátku roku aţ do 19. března 2010 se na Farmě narodilo celkem 161 ks telat, uhynulých 

nebo mrtvě narozených byly pouze čtyři kusy, coţ je nízké procento a firma se do stanovených 5% 

bohatě vejde. 

  
Firma  postupně zjistila, ţe stávající stav bohuţel není dobrý, přestoţe dobytek je 

rozčleněn do malých stád o velikosti 30 – 35 kusů, zatíţení terénu je velké, trpí ovšem i 

samotný skot, zejména mláďata, především v předjarním období. Tehdy jsou stanoviště 

rozbahněná a tak jsou pro potřeby dobytka a především odchov telat nutná suchá, slámou 
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bohatě naplněná loţiště. Na slámě v tomto případě firma nešetří, náklady na její zakoupení se 

opět vrátí, neboť se vytěţí spolu s exkrementy na podzim jako organické hnojivo, takţe 

úloţiště plní svou roli náleţitě. 

 

   
 

  
Suchá loţiště především mláďatům svědčí, jak na Milné, tak na Muckově. Po napití u mámy 

chutná i kvalitní kousek sena/ foto 19. 3/ 
 
 

Zásady ekologického systému hnojení 

 

Firma připravuje program, který bude přizpůsoben systému hnojení podle 

ekologických zásad Evropské unie, stejně tak jako havarijní plán / který však uţ je hotový/. 

Hospodaření podle zásad ekologického zemědělství je upraveno zákonem (v ČR 242/2000 Sb. 

a EU Nařízení 2092/91), kaţdý kdo chce označovat své produkty jako výrobky ekologického 

zemědělství se musí těmito předpisy řídit. 

Hnojení a výživa rostlin jsou zaloţeny na správném osevním postupu, pouţívá se 

organické hnojení, minerální lehce rozpustná hnojiva nejsou povolena (ţádné synteticky 

vyráběné dusíkaté hnojení; fosfor, draslík a mikroprvky lze na základě analýzy dodat 

přírodními hnojivy, kromě statkových hnojiv). 

 

Na Farmě Milná se vychází především z organického hnojení chlévskou mrvou. V 

roce 2009 se pohnojilo celkem 84 ha ploch, potřeba byla mnohem větší, ovšem více se na 

podzim nestihlo, neboť zima to poněkud nedovolila. 

 

 

 



13 
 

Úprava na pastvinách bude nutná 

 

Na pastvinách je nutno více vymezit odstup od vodotečí, kde se bere voda pro 

napájení skotu, tak, aby byly dodrţeny všechny ekologické podmínky, které jsou vyţadovány, 

jelikoţ způsob dodrţování je v poslední době poměrně velmi zpřísněn. 

 

  
 

K napájení firma pouţívá JFC ţlaby, které vyrábí irská firma Weir Road Tuam se sídlem v 

Galway. 

Tyto vodní ţlaby jsou vybaveny robustním systémem, kulový kohoutem, coţ znamená, ţe je 

vţdy dostatečný přísun vody. Ţlab je chráněn plastovým krytem.  

JFC izolované pití Trough chrání pitnou vodu před zamrzáním aţ do  -30 ° C). Zvířata mají 

snadný přístup k vodě stiskem míče směrem dolů. JFC ţlaby jsou vyrobeny z vysoce 

kvalitních plastů z polyethylenu, a jsou vhodné nejen jako  stabilní , ale i v terénu / vybráno z 

internetu/. 

 

Krátce z ekonomiky firmy 

 

 Zisk firmy v roce 2009 dosáhl 8, 1 mil. Kč, firma hodlá v této úrovni zisku 

pokračovat, především dořešením rekonstrukce stájí, kde se v letošním roce čtyři objekty 

dokončí. 

Byla podána ţádost na dotace  z Programu rozvoje venkova  - pod hlavičkou 

1.1.1. Modernizace zemědělských podniků 

Dotace je zaměřena na investice, které zlepšují celkovou výkonnost zemědělského 

podniku za účelem zvýšení jeho konkurenceschopnosti.  

Ovšem neví se , jak všechno dopadne, protoţe právě zde je velký přetlak, vyčleněno je 

na tento účel 1, 2 mld. Kč, avšak ţádostí bylo podáno za 3,8 mld.Kč. 

V červnu se rozhodne, zda bude firma úspěšná, jestliţe ne, podá se ţádost opět na příští rok, 

kdyţ se neuspěje ani tehdy, pak se bude vše řešit z vlastních zdrojů, neboť tento program na 

rekonstrukci pro 600 ks krav a březích jalovic je nutno dotáhnout do zdárného konce. 

 

Firma je zapojena do systému mezinárodního sledování ekonomiky  výroby hovězího masa. 

Sídlem je Ústav zemědělské podnikové ekonomiky v Braunschweigu v Německu, z ČR je 

vedle Farmy Milná, kde se sleduje výroba zástavového dobytka, zapojena ještě jedna firma z 

Vysočiny s výsledky na dokrm skotu. Průzkum je anonymní, v současné době firma 

zpracovává podklady, které si vyţádali pracovníci Výzkumného ústavu zemědělské 

ekonomiky Praha, kteří navštívili firmu v období kolem 15. března. 
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Majitel firmy si tuto činnost pochvaluje, protoţe si můţe srovnat svoje náklady s mnoha 

dalšími světovými / např. kanadskými, americkými, rakouskými, švédskými a pod. a je to 

rozhodně poučné. 

V současné době jsou na tom výrobci masa poněkud lépe neţ např. mlékaři, či obilnáři, uţ z 

toho důvodu, ţe Evropská unie má nedostatek ve výrobě hovězího masa a je nucena 

nakupovat a dováţet kolem 435 tis. tun. Proto zájem o produkty z Milné je velký, ovšem ne v 

České republice, kde spotřeba hovězího masa na obyvatele klesla. Firma prodává zástavový 

skot především do Německa a Rakouska, ale i jinam, v tom problémy nejsou. 

K některým firmám, kam Farma Milná prodala svůj dobytek, se majitel zajíţdí podívat. 

Navštívil zatím dvě firmy, smysl je v tom, ţe vidí kam dobytek prodal, co je to za firmu a 

dohodne další způsob prodeje  na další období. 

Stavy dobytka v současnosti 

K 18. březnu má firma celkem 841 ks dospělého skotu, včetně 17 ks plemenných 

býků, k tomu je nutno připočíst 161 ks narozených telat – stav celkem je tedy  1002 ks. 

 

  
Celé zimní období je nutno zvířata na pastvinách přikrmovat. Na snímcích z 19. 3 je zachycen 

v siláţní jámě na Muckově, Martin Čertický při odvozu a Jan Fleischmann při nakládání 

senáţe. 

 

V souvislosti s rekonstrukcí 

 

  
Na provoze Milná bude rekonstruován  a vybudován nový velkokapacitní senáţní ţlab, 

začátek tvoří vytvoření jednoho prostoru z původních dvou jam.  

Na druhém snímku je vidět, jak ještě 19. března neodtály velké haldy sněhu, které jsou 

nahrnuty z okolí, kdy vysoká vrstva sněhu zpomalila a postupně zastavila práce na 

rekonstrukci stájí v Milné. 
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Michal Hardunka – služebně nejstarší zaměstnanec 

 

Jako zaměstnanec firmy nastoupil tento ukrajinský státní příslušník v roce 

1996. Od té doby prošel téměř všemi profesemi, pracoval jako ošetřovatel 

u všech kategorií dobytka na farmě, vykonával všechny potřebné práce v 

rostlinné výrobě, a velmi často se osvědčil jako řemeslník při všech 

nutných pracech. 

Svou práci vţdy odvádí poctivě a svědomitě a je tak platným členem celé 

“firemní rodiny”. 

 

 

 

 

Václav Pivec skončil 

K 28. únoru 2010 ukončil pracovní poměr ve firmě opravář a traktorista 

Václav Pivec, který po 11 měsících odešel do firmy FAO, s.r.o. Frymburk. 
 
 
 

Nastupuje  jaro 
S nástupem kalendářního jara ukázalo svou přívětivější tvář i počasí. Do této doby trvající 

noční a ranní mrazíky víceméně ustaly a především přes den, se teploty šplhaly vzhůru, takţe 

poslední březnová dekáda byla poměrně příznivá. 

 

Jarní Malšín - Ostrov 
 

 Moje první jarní cesta vedla na 

Malšín. Bylo to v úterý 23. března a měl 

jsem v úmyslu jednak se setkat s Františkem 

Zetochou, dále udělat několik jarních fotek 

dobytka, především telat, dále se podívat k 

rybníku Dolní Valtr a navštívit pracovníky 

farmy, kteří provádí průklest a čištění na 

nedávno koupených pozemcích v prostoru 

Chvalína. 

Bylo skutečně pěkné sluneční odpoledne a 

tak se i mě všechno podařilo splnit. 

 Malšínského chovatele Františka 

Zetochu jsem zastihl při naváţení senáţe do 

jednotlivých prostorů, kde je soustředěn dobytek. Ještě stále nebyl úplně “fit”, protoţe do této 

doby byl téměř tři měsíce nemocen a v jeho práci ho zastupoval nejdříve Michal Hardunka a 

poté Jan Fleischmann. Veškerý dobytek však přečkal poměrně tuhou zimu v pořádku a je v 

dobré kondici. Narodilo se zde 80 telat, coţ je polovina z celkově narozených ve firmě. 

Předjarní období a tání sněhu způsobilo i zde poměrně značné rozmočení pastvin a tak pro 

odpočinek, zejména narozených telátek, jsou upravena slámová loţiště. 
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Telátka vyuţívají blahodárných jarních slunečních paprsků 

 

 

  
Sníh z těchto pastvin zmizel doslova v posledních hodinách a uţ je zde moţnost najít si něco 

k snědku 

 

 

  
Jalovičky ve výběhu bývalé odchovny a býci v prostoru před bývalým teletníkem 
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U rybníka Dolní Valtr 

 

  
Tato malá vodní nádrţ vybudovaná za pomoci dotací z Evropských fondů, splňuje všechny 

náleţitosti potřebné pro tuto stavbu. Majitel nechal nasadit do vody ryby z výlovu rybníka 

Lutová, jenomţe od samého počátku jsou zde problémy s vydrou, která částečně nasazené                              

ryby devastuje. 

 

  
Ilustrační snímek / z internetu/ ukazuje vydru a její stopy 

 

Cestou na Chvalín 

 

  
 

Hned nahoře na křiţovatce, ze které vede i cesta na Chvalín, jsem potkal současného 

vedoucího Farmy Milná, s.r.o. Františka Laburdu, který se byl podívat za svými pracovníky. 

Tam směřovaly i mé kroky a tak druhý snímek ukazuje část koupeného pozemku s pozadím 

domu. 

Rekultivace pozemků na Chvalíně 
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 Jak jiţ bylo řečeno, firma zakoupila celkem 26 ha pozemků na nichţ je velké mnoţství 

náletů a plevelných stromů. Ty je nutno zlikvidovat a pozemek řádně připravit pro kontrolu 

vzhledem k poţadavku dotace na rekonstrukci. 

 

  
Při práci jsem zde zastihl pracovníky firmy Michala Hardunku a Karla Diviše, kteří za 

pomoci motorové pily odstraňují všechno nepotřebné stromoví. Nejprve nahoře pod cestou a 

nyní pod pozemkem podél lesa. 

  
 

Spolu s nimi zde pracuje Ivana Divišová, která pokácené dřeviny snáší na hromadu, větší 

postupně odveze opět farma  a z ostatního větvoví se nadělají štěpky. Z těch se postupně 

udělá jakýsi val podél cesty dále na Šafléřov. 

 
 

Nový zaměstnanec 
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  Na Farmu Milná, s. r. o. nastoupil od 1. dubna 2010 nový zaměstnanec pan 

František Lorenc. Bude pracovat především jako traktorista, ale samozřejmě i všude tam, kde 

ho bude zapotřebí. Je zkušeným svářečem, takţe jeho vyuţití by mělo být i ve firemní dílně. 

Jmenovaný bydlí ve Frymburku a na farmu přišel od firmy FAO, s.r.o. Frymburk. 

  
 

Rekonstrukce stájí na Milné úspěšně pokračuje 

 

 Obě dvě rekonstruované stáje jsou jiţ pod střechou a pokračuje se v betonování, 

vyzdívání a mnoha dalších potřebných pracech. Počasí v první dekádě dubna  bylo přes den 

poměrně příznivé, i kdyţ s ranními mrazíky. V práci se však mohlo intenzivně pokračovat a 

ani trocha sněhu, který začátkem druhé dekády postrašil, na tom nemohla  nic změnit. 

  
Pracovalo se uvnitř stájí, ale i venku, kde bylo nutné napojit některé důleţité sítě, coţ se 

zřejmě daří, jak napovídá úsměv bagristy Václava Svobody / foto 12.4 – F.Z./ 

  
Začalo se s výstavbou velkokapacitního senážního žlabu 
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Ze dvou původních malých siláţních jam se v rámci rekonstrukce areálu Milná buduje 

i nový ţlab – velkokapacitní, ale především odpovídající hygienickým a ekologickým 

ustanovením. 

  
Výstavba pevné konstrukce levé strany ţlabu začala právě v těchto dnech / 12. 4.- F.Z./ 

 

Starost o svěřence před rozmístněním na pastevní areály 

 Brzy nastane čas, kdy se z jednotlivých zimovišť budou stáda přesunovat na výpasová 

pastevní střediska. Zatím se však stále přikrmují, traktoristé naváţí senáţ a seno a pracovníci, 

kteří se starají a pečují o svěřená zvířata, jsou se stavem a kondicí spokojeni. 

Při kontrole stáda  a naváţce potřebného lizu jsem zastihl Danielu Dvořákovou na pastvině Za 

Badáněm. 

   

    
( foto F.Z. 12. 4. 2010) 
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Stav  obilovin v Opalicích 

 V katastru obce Kamenný Újezd, v Opalicích, hospodaří  Farma Milná na 66 ha orné 

půdy. Jetelotráva zůstává na 30 ha vpravo před vjezdem do Opalic a za osadou zasela na 

podzim firma po ovsu celkem 13 ha kříţence Tritikale. Na ploše 23 ha byl letos na jaře zaset 

oves. 

 

  
 

Porost Tritikale není po zimě v úplně dobrém stavu, příčinou je i téměř o tři týdny pozdější 

setí, neţ by bylo potřeba. Zasetí provedlo ZD Třebonín na kterém v tomto případě byla Farma 

Milná, s.r.o. závislá. Zasetý oves v době mé návštěvy ještě nevykazoval ţádný vývin / 16. 4/, 

o týden později konstatoval majitel jiţ vzcházení porostu. 

 

 

Rekonstrukce stájí – kontrolní den 

 Dne 21. dubna 2010 se konal další kontrolní den na Farmě Milná, s.r.o. Bylo 

konstatováno, ţe všechno běţí podle plánu, ostatně jinou alternativu majitel ani nepřipouští. Rovněţ  

je nemilosrdně trváno na přesném dodrţování projektu, nepřipouští se ţádné změny. 

Ve stájích se v současné době dělají jiţ omítky a postupně se vše připravuje na to, aby mohla být, 
zřejmě počátkem června montována vnitřní stájová technologie, kterou dodá rakouský subdodavatel 

v hodnotě 2, 2 mil. Kč. 

 

  
Ve stáji č. 1 se provádí omítky, stejně tak i ve stáji č. 2, jak ukazuje pracovník firmy FAO-  

Zdeněk Jakeš / foto 22.4. – F.Z./ 
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Vnitřní a venkovní pohled na milenské rekonstruované stáje/ foto 22. 4. F.Z./ 

 

Pokračuje se i ve výstavbě nového silážního plata 

 Jak jiţ bylo dříve připomenuto, siláţní plato se buduje úplně nové, jelikoţ původní 

opěrné panely, u kterých se předpokládalo s jejich vyuţitím, se vyvalily a znemoţnily tak 

jejich pouţití. 

  
 

Čerpání objemu prostředků z celkových 25 mil. Kč je v relaci, rovněţ se nepřipouští ţádné 

vícenáklady. Vše by v tom případě mělo vliv na poskytnuté dotace, začal by kolotoč změn, 

připomínek a vysvětlování, coţ nepřipadá v úvahu. 

K 1. květnu budou uvolněny další dva objekty a to stáj č. 3 / kravín/ v Milné a stáj č. 1 

na Muckově – práce bude probíhat od této doby na pěti místech najednou! 
 

    
           Stáj č. 3 na Milné – pohled zvenku                               Vnitřek stáje č. 1 na Muckově 
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Servis stroje Manitou 

 Dne 22. dubna jsem zastihl na Milné pracovníka servisní společnosti Manitou při 

opravě tohoto stroje, který v současnosti obsluhuje František Lorenc. 

 

  
 

 
Malou opravu před dílnou v Milné prováděl i Jan Čertický 

 

Současný stav dobytka na farmě 

  

Před přemístěním na pastviny/ k 1. 5/ má firma kolem 1200 ks dobytka. K 21. 4 se 

narodilo celkem 340 telat / z plánu 469 ks – z počátečního stavu 506 krav/. Procento ztrát činí 

3, 06 %, coţ je velmi příznivé. Rovněţ je předpoklad splnit plánované otelení. 

 

Stav pastvin těsně před rozmístěním dobytka 

 

 Veškeré rozhodující plochy jsou povláčeny, dodělávají se oplůtky, dbá se na dodrţení 

ekologických zásad, zejména pokud jde o vodoteče / oplocuje se 2 m od vodotečí a vyuţívá se 

napájecí systém z van/. 
 

Nákup dalších plemenných býků 

 

 Dne 22. 4 jede majitel na výběr do Cunkova u Jistebnice a bude kupovat 1 ks masného 

Simentálu a 2 ks červených Red Angusů. Býci umístění zatím na pastvině Kalvárii jsou ve 



24 
 

stáří od 2 do 9 let a ve váze 8 – 10 q, pouze jediný, který byl společně ještě s jedním 

nakoupen od dánského chovatele, zůstal opoţděn ve vývinu. 

  
Na obrázcích  vţdy vlevo „ býček lilipután“ ve srovnání s dalším plemenným býkem / 22.4. 

F.Z./ 

 

Nákup biojádra od ZITY 

  

Celkově s dodáním    biojádra  přešla Farma Milná na spolupráci 

s  firmou ZITA,s.r.o. Kájov,  která zabezpečuje dodání všeho jádra po 

ekologické stránce. Tato firma je dlouholetým a zkušeným výrobcem a 

dodavatelem veškerých krmných směsí, pro dodání jádra ekologickým 

farmám má  na vše  potřebný ekologický certifikát. 
 
 

 

Kontrolní den na rybníku Kuželů dolní 

 
 Dne 29. 4. 2010 jsem se zúčastnil kontrolního dne, který byl podle plánu uskutečněn přímo u 

rybníka Kuţelů dolní v oblasti obce Lutová, kde probíhá rekonstrukce tohoto rybníka. 
Odjíţděl jsem autem  společně s Ing. Jiřím Valterem a Ing. Michaelem Sovadinou, který je ustanoven 

jako stavební dozor této akce. 

  
Na hrázi rybníka jednotlivé účastníky přivítal zástupce zpracovatele, vedoucí divize č. 10 

firmy Zvánovec, a. s. pan Jaroslav Bučil / vlevo/ a dále byli přítomni pracovníci Chráněné 

krajinné oblasti Třeboňsko, zástupce vedoucího správy CHKO a vedoucí oddělení péče o 

krajinu RNDr. Miroslav Hátle CSc, / vlevo/ a pracovník oddělení péče o krajinu CHKO 

Třeboňsko Ing. Jiří Bureš / vpravo/. Své představy o pokračování rekonstrukce rybníka všem 
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zúčastněným vysvětluje stavební dozor Ing. Michael Sovadina  / na pravém snímku 

uprostřed/. 

Podle slov Jaroslava Bučila:   je prováděna komplexní rekonstrukce rybníka Kuţelů dolní, 

přičemţ dojde k odbahnění rybníka a vyvezení nánosu, dále se provádí kompletní 

rekonstrukce hráze, dosypání hráze, provádí se nové vypouštěcí zařízení, potrubí a nový 

bezpečnostní přejezd. 

 Rybniční sediment lepší kvality se naváţí na nedalekou louku, kde bude poté 

rovnoměrně rozhrnut, zaorán a plocha bude nově oseta. Práci provede po dohodě některý 

místní pracovník. 

 Ostatní přebytečný materiál a nevhodný rybniční sediment se naváţí do prostoru 

bývalého rybníka Kuţelů horní. 

Mohutné pařezy a ostatní dřevní materiál bude zlikvidován štěpkováním. 

Se stavbou se začalo před měsícem, doba výstavby se počítá na šest měsíců. 

Podle slov Ing. Sovadiny:  stavba probíhá v souladu s plánem, vše běţí podle projektu a 

příslušné dokumentace, není třeba řešit ţádné základní rozdíly. 
 

  
Dvěma snímky si oţivíme vzpomínku na rybník Kuţelů – levý snímek je ze dne 22. září 2009 

a pravý po vypuštění a slovení, ze dne 17. listopadu 2009. 

 

 Probíhající rekonstrukci rybníka jsem v tento den zachytil celkem na 54 fotografiích, 

které samozřejmě nemohou být v této publikaci uvedeny. Pro zdokumentování současného 

stavu tedy několik následujících snímků. 
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Rybník je ve fázi rozpracování, kontrolní den končí , Ing. Sovadina píše závěrečný protokol 
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Květen – měsíc trávy, vyženeme všechny krávy. 

 

 V květnu nastupuje pro kaţdého zemědělce ţivotodárné vegetační období – začíná 

pastva. Podle lidové pranostiky – „Hledej trávy pro své krávy,budeš míti zdravé stravy“ začali 

pracovníci Farmy Milná s.r.o. hned od samého počátku naváţet dobytek ze zimovišť na 

jednotlivé pastevní areály. 

V neděli 2.května jsem proto zastihl při naváţce dobytka z Muckova na pastviny Hubenov 

traktoristu Jana Fleišmanna. 

  
 

  
 

  
Krávy-matky se svými potomky vystoupily poslušně z přepravníku a provizorním průhonem 

se vydaly na své budoucí, několikaměsíční travní stanoviště. Jan Fleišman, po vyloţení, 

odjíţděl naváţet další dobytek, spolu s ním jej přepravoval i traktorista Martin Čertický. 
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Spokojenost na pastvinách 

 

 Naváţka dobytka na pastevní areály byla ukončena, tráva, jejíţ růst podpořila poměrně 

slušná vláha, je zárukou, ţe jednotlivá stáda budou mít dobré podmínky pro zdravý vývoj a 

růst. Čtyři stáda milenského dobytka jsem navštívil v sobotu 8. května, jak ukazují následující 

fotografie. 

S t á d o    n a    H u b e n o v ě 

 

  
  

  
 

S t á d o    n a    M u c k o v ě   -  E m r y  k o p e c 
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S t á d o     u    K o v á ř o v a 

 

  
 

  
 

  

V počáteční fázi přechodu na intenzivnější pastvu a vzhledem k ještě stále deštivému 

počasí, jsou na jednotlivých stanovištích opět zabezpečena, většinou v blízkosti lesních 

porostů, suchá loţe a příkrmiště. Zde má dobytek k dispozici seno, dále i potřebný liz a 

zejména pro telátka suchou slámu. 

 Pastevní areály jsou obehnány a zabezpečeny elektrickým ohradníkem, tam, kde je ve 

stádě plemenný býk, je umístěna i upozorňující značka. 
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S t á d o    u    H r d o ň o v a 

 

  
 Od silnice, která vede z Milné na Kovářov, jsem přecházel přes dlouhý luční porost ke 

stádu, které se pokojně páslo  hned za  Luţním potokem, který ústí do Hruštické zátoky. 

Bohuţel jakmile mě stádo spatřilo, poměrně rychlým tempem nabralo opačný směr 

k Hrdoňovu, takţe jsem jej  mohl zachytit pouze fotopřiblíţením. 

 

Revitalizace krajiny – výsadba 

  

 V roce 2009 provedla Farma Milná, s.r.o. výsadbu původních druhů ovocných stromů, 

o čemţ bylo pojednáno v Ročence 2009. K výsadbě kolem remízků na plochách ve směru od 

Milné k Hrdoňovu se vracím třemi obrázky. 

  
 

 
 



31 
 

Opět hlavní akce na farmě – rekonstrukce stájí 

 

Provádějící firma FAO,s.r.o. Frymburk se skutečně snaţí zajistit rychlý průběh všech prací, o 

čemţ svědčí i pracovní ruch ve volných dnech. Začátkem června se počítá s montáţí vnitřní 

technologie a tak práce finišují. 

  
Ve stáji č. 1 jsou jiţ hotové vnitřní levé omítky a vnitřní podlahové betony 

  
Ve stáji č.2 se omítky dokončují a vše je připraveno ke kladení vnitřních betonových podlah 

 Celá rekonstrukce  je soubor staveb s kapacitou 355 ks krav a příslušným počtem 

telat. 

Jde o volné, boxové ustájení, přičemţ krmiště budou přistavena venku vedle stájí, tak aby byl 

zachován volný pohyb skotu. 

U stáje č.1 bude toto krmiště vpravo směrem do dvora, u stáje č.2 opačně, vlevo směrem do 

dvora, protoţe je zde více prostoru a u stáje č. 3 opět vpravo na místě zbouraného bývalého 

teletníku. Stejně tak to bude praktikováno i na Muckově. 

 Prostředkem stájí povede hnojná chodba, která bude lehce přistýlána a podle potřeby 

bude hmota shrnována ven do vozů a odváţena na polní hnojiště. Ve stáji jsou jiţ zabudovány 

příslušné počty individuálních boxů, kde ve spodu jsou betony se zaráţkou, kam se nejdříve 

navozí asi 20 cm chlévské mrvy v určité zralosti a na ní se navrství sláma. Zde pak bude 

probíhat mikrobiální činnost, stanoviště bude drţet  potřebnou teplotu a hmota se nebude tolik 

vyhrabovat. Takto navoţená chlévská mrva vydrţí na místě 2 – 3 měsíce. Prostory pro telata 

budou ovšem samostatné se stlaným provozem. 

 V kaţdé stáji budou čtyři kotce určené pro těţší porod, poporodní komplikace a 

nemocnost, jakási marodka. 

Vše musí být do 31. října hotovo a zkolaudováno, čili celkem 5 staveb – 4 stáje a 1 siláţní 

ţlab. 

Jak vše pokračuje názorně ukazují další snímky pořízené 12. května 2010 
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Firma FAO,s.r.o. si pro urychlení prací zapůjčila betonové čerpadlo aţ z Berouna 

  
K čerpadlu se ovšem musí neustále beton přiváţet – Na vše dohlíţí Igor Kostka 

  
Vnitřek rekonstruované stáje č. 1 ukazuje, ţe práce jiţ značně pokročily 

  
U stáje č. 2 probíhají práce uvnitř i zvenku 
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Bývalý teletník musí ustoupit krmišti 

 

  
 

Vedle stáje č.3 – bývalého kravína – stála budova teletníku/ viz obr./. Tu právě nyní začali 

pracovníci firmy FAO, s.r.o. rozebírat a bude zcela odstraněna. Na jejím místě bude 

vybudováno krmiště pro dobytek umístěný ve zrekonstruovaném kravíně č.3. / Foto F.Z. 8.5/ 

 

  
Budova bývalého teletníku zmizela, zbývá odklidit zbytky materiálu / 12.5. – F.Z./ 

 

 

Pokračuje i výstavba senážního žlabu 

  
Na snímcích je vidět další posun v pracích, i kdyţ se na stavbě tento den bezprostředně 

nepracovalo / 8.5.  F.Z./ 
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V dalších dnech však práce opět pokročily / 12.5./ 

 

  

Senoseč se blíží a Farma Milná, s.r.o. hodlá ukládat letošní senáţ právě do těchto nových 

ţlabů. Nejdříve se začne sklízet na plochách na Muckově a pak záleţí na stavu  ţlabů a 

vyzrálosti betonů na Milné. Buď se bude pokračovat dále na Malšíně anebo zde na Milné, 

pracovníci firmy FAO,s.r.o. mají tedy zhruba necelý měsíc na dokončení. 

 

Vyklízení prostorů na Ostrově 

 Navrstvené zásoby podestýlky a chlévské mrvy je nutno v jarním období vyklidit a 

vyvézt na polní hnojiště a prostory vyčistit. Při této práci jsem zachytil pracovníky firmy dne 

12. května u bývalého teletníku na farmě Malšín – Ostrov. 

  

  
Po skončení práce – Jan Čertický, František Lorenc, Martin Čertický a Ivan Souček 
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Po odvozu materiálu na polní hnojiště, je nutno toto náleţitě upravit a ošetřit 

 

 

Opět pohled na pastevní areály 

 

  
Stádo černých krasavic umístěných na pastvině Bolechy / 12.5./ 

  
Přímo na Ostrově, poněkud mimo prostor, jsem zachytil matky se svými potomky 

  F.Z. 12.5. 
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                V Ostrově nad cestou                            Větrná u rybníka Dolní Valtr       

 

   
Stádo umístěné v překrásném prostředí Hodslavi 

 

H o d s l  a  v  -  krátce z historie 

 

  
Mapa historická a fotomapa Hodslavi / převzato z webu- mapy.cz/ 

 

Hodslav, německy Hatzler, byla obec rozkládající se po obou stranách dnešní silnice vedoucí 

z Frymburka na Malšín. První zmínka o obci je, jak uvádí / František Schusser/ z roku 1349, 

kdy ji kupuje klášter Vyšší Brod za pět kop grošů od Pasovských. V roce 1848 se Hodslav 

stala součástí obce Bolechy a patřila pod farnost Malšín. 
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V roce 1930 se uvádí 129 obyvatel a 22 domů, po odsunu sudetských Němců, byla snaha 

osídlit obec rumunskými reemigranty, nepříliš úspěšná. Poslední dům na Hodslavi byl 

opuštěn v roce 1966 a většina domů byla rozebrána na stavební materiál. 

 
Na Mýtině     

V prostoru za Muckovem směrem k Hořicím je na pastvině umístěno 17 ks býčků. Jedná se o 
pokus ve výkrmu, kdy loňští býčci přešli ze senáže na pastvu. K 1. květnu při vážení byla jejich 
průměrná váha 629 kg, po odečtení 8% srážky. Někteří z nich tak dosahují přírustku kolem 1,5 kg 
denně. Při přechodu na pastvu zatím dostávají ještě 1,5 kg jadrných krmiv jako přídavek. 

  

  
Foto F.Z. – 12. 5./ 

 

 

Mýtina – německy Reichetschlag 

 

Název chatové osady v prostoru mezi 

Muckovem a Hořicemi na Šumavě. Na mapce 

znázorněna v pravém rohu nahoře, kde se 

rozkládá i t. zv. Kravský vrch. Mýtina byla 

jednou z devíti vsí, patřících obci Hořice na 

Šumavě, na území vyšebrodského kláštera, od 

níţ se spolu s ostatními odloučila a vznikla tak 

Šumavská rychta pláničská. V roce 1375 

nabyla  obec právo kácení a pastvy v lese 

zvaném „devítivesský“.  

Další podrobnosti o zaniklé osadě nejsou známy / www.muni.cz + www.kohoutikriz.org/. 
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Stavy dobytka     
 K 12. 5 má firma celkem 404 ks odchovaných telat / plán 469 ks/, ztráty činí 3,7%. 

V těchto dnech se dovezli tři býci, které majitel vybral v odchovně v Cunkově a za které 

zaplatil celkem 504 tis. Kč. Dva kusy jsou plemene Red Angus a jeden masný Simentál. Jsou 

to kusy s nejlepšími parametry, jaké byli k dispozici, zejména důleţitá je výška v kříţi a výše 

přírustků od narození. 

Kolem ekonomiky   

 Kaţdý měsíc probíhá na farmě ekonomický rozbor, kde se hodnotí všechny potřebné 

parametry. Farma má nyní 1 220 ks skotu a jen příchovky přináší firmě za rok hodnotu 9, 5 

mil. Kč. Firma se snaţí ovšem stále co nejvíce prodávat, část jalovic jde do dojnic, aby bylo 

moţno zvýšit stavy z 500 ks na 700 ks. 

Zatíţení skotem přes letní měsíce jiţ bude kolem 1300 ks na 1600 ha, coţ je velmi 

slušné, ovšem i v zimních měsících se zvyšují stavy kaţdý rok asi o 100 ks. Před léty to bylo 

500 ks, letos jiţ 840 ks, příští rok se počítá s 950 kusy a  dále aţ na 1000 ks zatíţení na zimu. 

 Při realizaci prodeje se firma snaţí vyhnout extrémním špičkám na podzim, kdy je 

velký přetlak a spíše se orientuje na jaro / duben – červen/. 

 Prodej zástavového dobytka si letos uskutečňuje firma sama přímo partnerům bez 

meziprodejců. 

Chvalín – přestavba nemovitosti 

Nemovitost v prostoru Chvalína, kterou firma koupila spolu s okolními pozemky, prochází 

v současné době rovněţ rekonstrukcí, kterou provádí jistá stavební firma/12.5- foto 1 a 2. 

  

  

Potřebný stavební materiál nakládá a do prostoru Chvalína odveze nákladní auto firmy 

NEMA od truhlárny v Muckově. S nákladem pomáhá pracovník Farmy Milná František 

Lorenc / F.Z. 25.5./ 
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Jelikoţ se v tomto čase prováděla i úprava pastevního areálu na Chvalíně, zastihl jsem zde i 

v souvislosti s kontrolou stavebních prací Jiřího Valtera jun / foto F.Z. 12.5./ 

Silážní žlab před blížící se senosečí 

  

Bagrista firmy FAO, s.r.o. Václav Svoboda upravuje dno levé části téměř hotového siláţního 

ţlabu. Naděje, ţe ţlab bude dokončen včas, je reálná / foto F.Z. 25.5./ 

 

Finišuje i rekonstrukce stájí 

 

  

Kaţdý snímek je pořízen z poněkud jiného místa, ale i tak je viditelné, ţe obě dvě 

rekonstruované stáje jsou zrcadlově identické. Pracovníci firmy FAO, s.r.o pracují ještě uvnitř 

stájí, omítají pravou stěnu stáje č. 2, a probíhá i rekonstrukce stáje č. 3 / foto F.Z. 25.5./ 
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O plné pracovní aktivitě svědčí i prostor mezi stájemi č.2 a č.3 / obr. vlevo/, na vnitřní 

rekonstrukci se připravuje stáj č. 3 / foto F.Z. 25.5./ 

 

Pozvolný rozjezd senoseče 

 Senoseč je na farmě jednou z nejdůleţitějších sezonních prací, a tak  zajištění dostatku 

objemného krmiva pro zimní období je věnována náleţitá péče. 

Podle dohody odjeli v poslední dekádě měsíce května tři traktoristé z firmy na pomoc 

při sklizni objemné píce Zemědělskému druţstvu Dolní Třebonín. 

Po jejich  návratu začaly přípravy na senoseč pokosem na faremním provozu na 

Muckově. Traktoristé Josef Dirbák a Martin Čertický začali   28. května  sekat plochy  v 

oblasti  Hostinné Lhoty a Pláničky a budou pokračovat dále směrem k Muckovu.  
 
 

  
Zatím posečené plochy na Pláničce čekají na příznivější počasí 

 

Bohuţel počasí celého letošního května je velmi nevlídné, 

teplotně podnormální a sráţkově nad dlouhodobým normálem, coţ 

pokračuje i po zahájení pokosu.  

Po dvou dnech musel být tedy pokos na Pláničce pozastaven, 

neboť posekaná hmota nemá šanci zavadnout a vytvořit potřebnou sušinu. 

Farma Milná, s.r.o. počítá s tím, ţe první senáţ bude sklízet právě na pozemcích  

muckovského katastru, kde je jiţ k ukládání připraven siláţní prostor. 
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 Po skončení se mechanizační prostředky zřejmě přesunou do oblasti Milné, kde se 

předpokládá, ţe rekonstruovaný siláţní ţlab bude včas k dispozici, ovšem záleţí zejména na 

tvrdnutí betonu, které probíhá vzhledem k počasí, pomaleji. 

 

  

Siláţní ţlab na Milné má jiţ hotovy postranní opěrné zdi a dodělávají se vnitřní podlahy. Na 

prvním snímku probíhá betonování v pravém ţlabu, dále je vidět ze tří čtvrtin hotový levý 

ţlab / foto F. Z. 2. 6. 2010/ 

 

S e n o s e č    na Muckově začala     
 

 Konečně se příroda umoudřila a ukázala svou přívětivější tvář. V sobotu 5.června 

začalo téměř letní počasí a tak pracovníci Farmy Milná, s.r.o. samozřejmě nasadili veškeré 

prostředky k rychlé sklizni senáţe. 

Začalo se od Hostinné Lhoty, kde traktoristé Jan Fleišmann a Ivan Souček shrnovali 

rychleschnoucí hmotu, kterou do siláţního ţlabu v Muckově sváţel velkoobjemovým vozem 

Jan Čertický. 

 

  
 

Oba traktoristé / vlevo Ivan Souček, vpravo Jan Fleišman/ shrnovali hmotu výkonným 

rotorovým shrnovačem KRONE  S Wadro 807. Shrnovače kopírují terén a předností by měla 

být zejména čistá píce a kvalitně shrabaný pozemek. Stroje jsou osazeny dvěma rotory o 

záběru 6,2 m a jsou konstruovány pro stranové ukládání řádků. 
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Se sběracím vozem JUMBO Pötinger 6 600 sváţel hmotu Jan Čertický. Stroj je velmi 

výkonný, ovšem v případě plochy na Hostinné Lhotě, kde bylo poměrně málo hmoty a 

nahrabané řádky byly slabé, musí traktorista se strojem sbírat delší čas neţ vůz naplní.  

Začátek sklizně na Muckově organizovali pánové Jiří Valter ml. a František Laburda. 

 

  
První senáţní hmotu přivezenou do muckovského siláţního ţlabu rozhrnuje strojem Manitou 

traktorista František Lorenc. 

  
 

Z prostoru Hostinné Lhoty přijel s naplněným vozem Jan Čertický a hmotu vyklápí do 

senáţního ţlabu. V dalších dnech mu při sváţení a tím urychlení sklizně, vypomůţe 

traktorista z Dolního Třebonína. 

Na druhém snímku je zachycen  nový pracovník firmy Michal Čertický, který bude pomáhat 

nejen při senoseči, ale i v dalších potřebných pracích. 
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Současně při sváţení hmoty probíhal na pozemcích v oblasti Pláničky pokos, který prováděl  

s bočně a čelně nesenou ţací lištou, traktorista Josef Dirbák. 

( veškeré foto F.Z – 5.6.2010) 

 

  
Během dalších dvou dnů je siláţní ţlab na Muckově téměř zpoloviny naplněn( 8.6.2010) a 

za další tři dny dokončen a uzavřen  ( 12.6.2010) 
 

Poslední fáze rekonstrukce senážních žlabů na Milné 

 

  
 

V senáţních ţlabech na Milné probíhají poslední dokončovací práce ( 8.6. – F.Z.). 

Senáţní ţlab ve své konečné podobě ( na snímku z 13.6.2010 – F.Z.) 

15. června –  se konalo na farmě, za účasti Stavebního úřadu, převzetí senáţních ţlabů do 

předčasného uţívání, takţe po 20. 6 by bylo moţno naskladňovat.  
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Rekonstrukce stájí – probíhá montáž technologie 

 

 V těchto dnech běţí naplno montáţ technologie do 

rekonstruovaných boxových stájí, coţ provádí rakouská firma Bräuer 

Gmbh – Stalltechnik / stabilní technologie/ - ( foto F.Z. 8.6.2010) 

 

 

 
 

  
Uvnitř stájí se pracuje ( 8.6.2010) 

 

  
Technologie je zabudovaná ( 13.6. 2010) 
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Detaily technologie ve stájích 

 

  
Napáječka                                                           Napájecí ţlab 

  
Elektrický kartáč                                     Hnojné plato, které ovšem nepatří do                                      

                                                                                    dodané technologie stáje 

 

 

 

Nadále pokračuje rekonstrukce stáje č.3 

 

  
Pracuje se na  rekonstrukci uvnitř stáje č.3 – bývalý kravín a další práce  i vně stájí 

( F. Z. 8.6.2010) 
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Pohled na zadní  a postranní část rekonstruované stáje č. 3 na Milné ( 13.6. – F.Z.) 

 

Rovněž na Muckově začala rekonstrukce 

 

  
 

  
 

Dříve neţ nastoupí firma FAO, s.r.o. naplno, k rekonstrukci Muckovské stáje, začalo 

postupné bourání od zadního vchodu a uvnitř stáje, nosné zdi zůstanou zachovány a tak se 

současně provádí výměna střešní krytiny ( 13. 6. 2010 – F.Z.) 

Rekonstrukce na Muckově je součástí celého projektu rekonstrukce stájí v rámci modernizace 

Farmy Milná, s.r.o.  
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Dobytek na pastvinách je spokojen 

 

  
Snímky ze stáda na pastvině vlevo směrem k Hrdoňovu ( 13.6.2010) 

 
Zde jsou zvířata na pastvině Za Badáněm ( 13.6.2010) 

 

Po deštivém a poměrně nízkými teplotami se vyznačujícím květnu, přece jen přišlo začátkem 

června příznivější období a tak tráva na pastvinách měla veškeré předpoklady pro rychlý růst 

a na pastvinách je to i znát, dobytek nestačí veškerou hmotu spásat. Dobytku na pastvinách 

současný stav vyhovuje, teplota je pro něj optimální, hmyz neobtěţuje a trávy je dostatek. 

 

Deštivý průběh senoseče 

 

V týdnu od 7 do 12. června vystoupaly teploty aţ k tropickým hodnotám a posečená 

hmota velmi rychle zavadala. Tohoto příznivého počasí bylo vyuţito k naskladnění senáţní 

hmoty na Muckově v mnoţství 100 vagonů, které bylo ukončeno zakrytím plata 12. června. 

Dále se pokračovalo v sečení ploch na Malšíně, kde je připraveno v současné době ke 

sklizni přes 100 ha, ovšem stálý déšť  nedovoluje zatím sklízet. Rádi by na farmě  dosáhli 

přijatelnou sušinu hmoty ( kolem 40%), pokud však to počasí i nadále nedovolí, bude nutno 

začít sklízet i při niţší sušině, aby nedošlo k znehodnocení nasečené hmoty. 

Tráva přirůstá velmi rychle, během dalších čtrnácti dnů bude moţno na sklizených 

muckovských polích provádět II. seč. 

 
Současný stav kolem dobytka 

Na plánovaných 469 ks odchovaných telat jich k 16. 6 chybí ještě 34 kusů, postupně 

se telí poslední jalovice i krávy. Ztráty nyní činí 4, 07%, coţ je slušná úroveň. Svou roli zde 

hraje i to, ţe farma má dvě dojné krávy, které mohou poskytnout telatům první základní 
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výţivu. Mimo to mají na farmě zmrazené mlezivo, takţe pokud matka nepřijme své tele, 

zabezpečí ošetřovatelé potřebnou dávku mleziva, coţ tele můţe zachránit. 

 

Prodej dobytka 

Zatím se neuskutečňuje, prodali se pouze tři vyřazení plemenní býci, normální prodej 
bude v srpnu, především se bude jednat o býčky, jalovičky budou ponechány spíše do chovu. 
 

Firma má svůj vlastní kombajn 

 

Jiţ dříve bylo uvaţováno o koupi kombajnu na sklizeň pěstovaných obilnin v oblasti 

Opalic a Rančic. Nyní v pondělí 14. června přivezli zaměstnanci farmy ( Jan Čertický) 

kombajn z Německa po ose domů. Byl zakoupen od místního sedláka v obci Niederwinkling 

v Bavorsku a firma jej koupila za 12 000  Euro. 

 
Obilní kombajn Massey Fergusson je zatím zaparkován v kolně na Milné  

( 16.6. – F.Z.) 

 

Senoseč v Opalicích 

Ještě před Malšínem byly posečeny plochy v Opalicích v oblasti Čertyně.  Počasí tam 

bylo poněkud příznivější a tak se povedlo slisovat hmotu přibliţně do 100 ks balíků. Jenomţe 

pak počasí nedovolilo pokračovat a povedlo se to aţ 21 a 22. června. Dnes jiţ zkušený 

pracovník firmy Jan Fleišman v této oblasti veškerou hmotu obrátil, nahrabal a slisoval. 

V poměrně příznivé sušině vyrobil celkem 350 ks kulatých balíků senáţe. 

 
Včera Jan Fleišman dokončil práci v Opalicích, dnes se připravuje na sklizeň na 

Malšíně ( 23. 6. – F.Z.) 
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OBERBANK    je naší hlavní bankou 

 

 Těmito slovy hodnotí majitel firmy vztah k poskytovateli potřebných úvěrů , zejména 

na probíhající rekonstrukce stájí, ale i na jiné práce, např. rekonstrukce rybníka Kuţelů u 

Lutové. 

Jak hodnotí vzájemnou spolupráci představitel banky Oberbank AG, na to jsem se zeptal 

vedoucího filiálky v Českém Krumlově Ing. Jana Řepy: 

 

Časy se mění. Stabilita zůstává. 
/ krédo banky/ 

 
vedoucí filiálky Oberbank AG Český Krumlov – Ing. Jan Řepa 

 

 
 
 „Farmu Milná, s.r.o. známe již více než deset let. Pro naší banku je to typický klient, o 
kterého usilujeme, jelikož se jedná o klasickou rodinnou firmu. 
V úvěrové oblasti splňuje tři základní požadovaná kritéria, která úvěrový proces obnáší a to:  
1/  dobrý podnikatelský záměr;  
2/  dobré zajištění 
3/ kvalitní bonita klienta 
 Naše spolupráce za celé období se výrazně rozrostla, obě strany našly k sobě postupně 
vzájemnou cestu, klientovi se naše poskytující služby zalíbily a tak časem opustil i  jiné 
bankovní ústavy, se kterými do té doby spolupracoval. Většina služeb je tedy nyní 
poskytována Farmě Milná, s.r.o. pouze naší bankou“. 
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Začalo 

kalendářní léto 
 Jiţ celý týden před nástupem kalendářního léta / 21. 6 /  poměrně intenzivně prší a 

teploty, které se přes den pohybují od 12 do 16°C vůbec neukazují na to, ţe nastává letní 

období. Velmi ztíţená je v tuto chvíli sklizeň posečených ploch na Malšíně a intenzivně se 

přemýšlí jak dále pokračovat. 

 

  

Rekonstrukce stájí mezitím stále pokračuje 

 

  
 

Ve stájích pracovníci dodavatelských firem malují stěny a natírají ţeleznou konstrukci (23.6.) 

 

  
 

Upravuje se střed mezi stájemi, štěrkovitý podklad, penetrace , důkladné udusání  a uválení 

 ( 23.6 – F.Z.) 
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Postupně vznikne celý betonový pás jako na snímku vpravo u stáje č. 1 ( F.Z.23.6.) 

 

  
Rekonstrukce pokračuje i v bývalém kravíně č. 3, jak uvnitř, tak i zvenku / levá strana při 

čelním pohledu – F.Z. 23. 6. 

 

Krátký pohled na Muckov 

  

 
Tesařská firma jako subdodavatel Firmy FAO s.r.o. pokračuje výměnou střešní krytiny, která 

to jistě potřebuje / vpravo/ F.Z. 23.6. 
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Plochy na Malšíně se dočkaly sklizně 

 

Počasí se konečně umoudřilo a posečená hmota na Malšíně se začíná sváţet do senáţního 

ţlabu. Nejdříve se začal plnit levý ţlab a přesto, ţe hmota leţela na ploše poněkud déle, 

kvalita neutrpěla a sušina je v normě. Začátek sklizně, 24. června, je o dva dny pozdější neţ 

v roce 2009. 

  
Nahrabanou hmotu přiváţel z oblasti Bolechy traktorista Jan Čertický ( 24.6 – F.Z) 

  
V rámci spolupráce vypomáhal s naváţením hmoty traktorista ze ZD Mojné ( 24.6. – F.Z.) 

  
S rozhrnováním hmoty v siláţním ţlabu si poradil traktorista František Lorenc ( 24.6. – F.Z ) 

 

Výkon při naváţení senáţní hmoty velkoobjemovými sběracími vozy je vysoký( 66 m³ objem 

vozu), při svozu z pozemků na Bolechách je ovšem nutno, kvůli velmi úzké cestě, aby oba 

sváţející vozy jezdily spolu a vzájemně se nepotkávaly. 
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Stejně i já jsem se, z toho důvodu, nedostal na místo svozu, kde nahrabovali traktoristé Jan 

Fleišman a Ivan Souček. 

  
Vlastní dusání hmoty traktorem Škoda 180 zajišťuje pracovník firmy Michal Čertický 

 

V dalších dnech se pokračovalo v naváţení hmoty, počasí bylo velmi příznivé a tak 

mohl být svoz ukončen dne 28.června. Do senáţní jámy bylo navezeno celkem 102 vagonů 

hmoty a další den byl určen nejprve k úpravě a správnému završení a odpoledne pak 

k celkovému zakrytí jámy. Celkově je zde uloţeno za poslední roky nejvíce hmoty a 

v příznivé sušině. 

 

  
František Lorenc dokončoval závěrečnou úpravu na senáţní jámě ( 29.6 – F.Z.) 

  
Současně však celé dopoledne Michal Čertický hmotu dusal ( 29.6 – F.Z.) 

Vpravo – jáma byla uzavřena a zakryta připravenými pneumatikami ( 29.6) 
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Z pohledu honebního starosty 

 

Lesní správce a honební starosta – Jan Märtl 

 

 
 

 V Ročence 2009 jiţ bylo zmíněno, ţe honebním starostou pronajmutých honiteb  

Frymburk – Kozlí vrch a Malšín je z titulu své funkce Lesního správce p. Jan Märtl. 

U příleţitosti Valné hromady, která se konala na Milné dne 24. června mě poskytl krátký 

rozhovor, kde ve stručnosti objasnil vzájemné vztahy s Farmou Milná, s.r.o. 

„ Honitba je vlastně pozemek, kde se vykonává právo myslivosti. Existují t. zv. vlastní 

honitby, kde je převaha našich vlastních lesních pozemků a mezi nimi jsou nějaké soukromé a 

zemědělské pozemky. Kdyţ se v roce 2003 obnovovaly honitby, poţádali jsme o schválení 

honitby a byly k nám přičleněny ty  další pozemky, jsou tedy naše vlastní  / Lesy ČR/ a my je 

pronajímáme. 

Pak existují honitby společenstevní, kde je cizích pozemků mnoho, my jako Lesy tam 

nemáme převahu, coţ je příklad honitby Vřesná a tu jsme tedy pronajali nájemci Farmě 

Milná, s.r.o. 

 Protoţe ale přesto máme majoritu, přes 50% pozemků, je ze zákona určeno, ţe 

představitel Lesů v dané oblasti, tedy nyní já, dělá zde honebního starostu. 

 V honitbě Malšín dělal honebního starostu Ing. Filip, po jeho smrti mě poţádal Ing. 

Valenta, zda bych tuto funkci nemohl vykonávat i zde, coţ jsem přijal. Honebního starostu na 

Milné tak dělám z titulu své funkce, na Malšíně pak na bázi dobrovolnosti“. 

 

Valná hromada honebního společenstva 

 

 Valná hromada se sešla dne 24. 6 v kanceláři ředitele a majitele Farmy Milná, Ing. 

Václava Valenty. Jedná se o shromáţdění vlastníků pozemků a smyslem je, jedenkrát za rok 

si říci, zda je nějaký problém v honitbě, nenastaly-li nějaké změny v majetkových 

skutečnostech a rovněţ i některé závaţnější věci, které podle zákona musí projít valnou 

hromadou. Valná hromada se schází podle zákona č. 449/ 2001 Sb.o myslivosti, § 21. 

Hlavním důvodem této valné hromady byla skutečnost, ţe dosavadní Lesní správce 

Jan Märtl končí ve své funkci Lesního správce a tím i honebního starosty k 30. 6. 2010. 

Jmenovaný nastoupil jako hajný na úsek Vřesná, polesí Plánička dne 1. července 1967 a 

v lesnických funkcích tak končí po odpracovaných 43 letech. 

 Novým Lesním správcem se od 1. července 2010 stává Ing. Martin Honetschläger, 

který bude i z titulu své funkce vykonávat honebního starostu. 
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Na valné hromadě byla mimo Ing. Martina Honetschlägera přítomna i účetní honebního 

společenstva paní Aneţka Koklarová. 

  
Zúčastnil se i myslivecký hospodář Václav Behemský, chybět nemohl samozřejmě ani  

Ing. Václav Valenta 

 

Farma potřebuje i seno 

 

 Po skončení první etapy senáţování na Malšíně a před pokračováním na Milné, 

vyuţila firma teplého a slunečného počasí ke sklizni sena. Vytipované a k tomu účelu 

připravené plochy traktorista Josef Dirbák posekal a další se podíleli na obracení, nahrabování 

a lisování do balíků. 

  
Martin Čertický připravuje traktor a lis Krone a vyráţí na „Frymburské pole“ lisovat 

Jan Čertický zase musí naostřit všech 45 noţů na sběrací vůz Jumbo 6600, aby byl vůz 

připraven pro další senáţování na Milné ( 29.6. – F.Z) 
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Rekonstrukce běží podle plánu – stavbyvedoucí je spokojen 

  

  

 

Stavbyvedoucího Igora Kostku jsem 

zastihl na farmě Milná, kde jiţ od samého 

počátku dohlíţí na průběh rekonstrukce 

všech pěti akcí. S průběhem prací je zatím 

spokojen, termíny, i přes květnové deštivé 

počasí, jsou dodrţeny. Samozřejmě, ţe vše 

probíhá podle projektů, plány nosí 

stavbyvedoucí stále u sebe. 

( 29.6. – F.Z.) 

 

 

 

Nové auto pro chovatele 

 

  

 

 

Zabezpečit vše potřebné pro dobytek 

na několika pastevních areálech se 

v současnosti dá stihnout jedině autem. 

Dosavadní sluţební auto pro Miroslava 

Dvořáka a jeho manţelku Danielu 

Dvořákovou doslouţilo a tak firma zajistila 

poněkud novější. 

( 29.6. – F.Z.) 

 

 

 

Senážování pokračuje na Milné 

 

 Ve čtvrtek 1. července se rozjelo senáţování do nového senáţního ţlabu na Milné. Jiţ 

předtím začal pokos na poměrně vzrostlých porostech, takţe je předpoklad velkého mnoţství 

hmoty. Kvůli rekonstrukci ţlabů se začalo se senáţováním o měsíc později neţ v roce 2009. 

 Celkově je na Milné, převáţně v prostoru Kovářova, posečeno zhruba kolem 100 ha, 

ovšem do ţlabu se vtěsní  hmota přibliţně z plochy 60 ha. Navíc právě v tomto období panují 

v oblasti vysoké teploty, hmota rychle usychá, má proto vysokou sušinu a objemově rychle 

narůstá. 

 Pokos prováděl Josef Dirbák, nahrabování Jan Fleišmann, svoz jako obvykle Jan 

Čertický a na jámě hmotu rozhrnuje František Lorenc a dusat pomáhá Michal Čertický.  

Vyuţívá se příznivého počasí a tak senáţování jede celou sobotu, neděli i v další dva státní 

svátky. Aby se např. Jan Čertický nezdrţoval s broušením noţů do sběracího vozu Jumbo, 

pomáhá tuto práci dělat Michal Hardunka.  

Jakmile se dokončí levý senáţní ţlab, bude se okamţitě pokračovat s naskladňováním 

pravého ţlabu. 

 

 



57 
 

  
            Nahrabuje Jan Fleišmann                                          Sbírá Jan Čertický 

 

  
Michal Čertický při dusání hmoty                      Jan Čertický při vyklápění do prostroru 

 

   
František Lorenc při rozhrnování hmoty                         Uzavřený senáţní prostor 

 

Dne 10. července byla levá senáţní jáma ukončena a zakryta. Nakonec se sem naskladnilo 72 

vagonů senáţe z přibliţně 90 ha ploch. 

 

 

Současně s ukončením levého ţlabu pokračuje naskladňování do ţlabu na pravé 

straně. Hmota se přiváţí z prostoru Posudova, seká se po částech, aby hmota nezasychala, 

jelikoţ tyto dny sklizně jsou velmi horké / teplota přesahuje dost přes 30°C /. 
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                 Opět přiváţí Jan Čertický           Rozhrnuje František Lorenc, dusá Michal Čertický 

( 11. 7 – F. Z) 

  
Senáţní prostor je naplněn, uzavřen a kolem je potřeba udělat náleţitý pořádek. Ten provádějí 

Michal Hardunka a Ivana Divišová ( 15.7.- F.Z.). Všechna senáţ se do jámy ovšem nevešla a 

tak byla část zbalíkována / snímek vpravo je  z Lukavce  17. 7 /. 

 

Současně je nutno pečovat o pastviny 

  

 Hmota na pastvinách rychle narůstá, dobytek nestačí všechno spásat, odstranění 

nedopasků a úprava pastviny pro další růst je potřebná. Ke slovu přichází vysoce výkonný 

mulčovač STROM  MC 6600 s pracovním záběrem 6 m, který při své robustnosti je rychlý a 

splňuje všechny poţadavky kladené na ošetření potřebných ploch. 

  
Na pastvině „Za Badáněm“ jsem zastihl při práci Martina Čertického ( 4.7 – F.Z.) 
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Krátký pohled na Kuželů rybník 

 

 V pondělí 5. července jsem při cestě z Jindřichova Hradce zavítal do oblasti obce 

Lutová, kde probíhá rekonstrukce firemního rybníku – Kuţelů dolní a pořídil několik 

fotografií současného stavu. 

Poţádal jsem pak elektronickou cestou vedoucího divize 10, firmy Zvánovec, a.s. Jaroslava 

Bučila, o  odborné vyjádření k několika fotografiím. 

 

  
Levý snímek ukazuje, ţe byla provedena výměna odtokového potrubí a poţeráku, kdy 

stávající ocelová roura  a poţerák byly vyměněny za potrubí z PVC a poţerák je betonový. 

Na pravém snímku je vidět, ţe došlo k odtěţení nánosu ze zdrţe, který byl odvezen na 

skládku a dno bylo upraveno. 

 

  
Na této fotografii je vidět, ţe došlo k doplnění a přehutnění hráze a úpravě svahů a na pravém 

snímku zaznamenáváme vyzdění čela z lomového kamene na cementovou maltu na 

odtokovém potrubí vzdušného svahu hráze. 

   
Nakonec ještě tři snímky bez komentáře ( 5. 7. – F.Z.) 
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Býci nastupují mezi stáda 

 

  
 

  
Dříve neţ se plemenní býci rozvezou do jednotlivých stád, aby v rámci plánované plemenitby 

zajistili potomstvo s telením připadajícím na jarní měsíce příštího roku, je nutno provést jejich 

řádné ošetření. To spočívá především v „pedikúře“, čili pečlivém ošetření paznehtů. Tuto 

odbornou práci provádí za pomoci zaměstnanců a brigádníků MVDr. Robert Duda. 

(9.7. – F.Z.) 

 

Mistr truhlář v akci 

Samozřejmě, ţe vedle všech hlavních  rekonstrukcí a výstavby pastevních areálů, je 

nutno provádět i „drobné“ opravy a údrţby. V neděli 12.7. jsem zastihl na farmě Muckov při 

výrobě nových sajten na traktorový vlek pracovníka firmy, truhláře a tesaře Karla Diviše. 
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Hlavní nápor sklizňových prací skončil  

 

 Na Farmě Milná, s.r.o. byla ukončena senoseč – sklizeň prvních sečí. Byly 

naskladněny senáţní prostory na Muckově, Malšíně a dvě jámy na Milné. Oproti roku 2009 , 

kdy se začínalo na Milné, pokračovalo na Malšíně a skončilo na Muckově, byl letos program 

senoseče zcela obrácený. Nejprve Muckov, potom Malšín a nakonec Milná. Důvod je jasný – 

rekonstrukce senáţního ţlabu na Milné. 

Nebudu-li brát do úvahy sklizeň sena, kterého se ovšem sklidilo v letošním roce více 

neţ 1200 kulatých balíků, pak samotná sklizeň senáţí trvala v roce 2009 celkem 26 dní 

((započala 8.června a byla ukončena 4.července) a v letošním roce to bylo 39 dní( začátek 

5.června byl sice dřívější neţ loni, ale ukončení 14 července ovlivnily dlouhotrvající sráţky, 

které celý průběh zpomalily). 

Nicméně jámy byly naplněny kvalitní hmotou o přiměřené sušině a tak zbývá nyní 

doplnit jedinou senáţní jámu na Malšíně – z druhých sečí. 

 

Další potřebné práce pokračují 

   

Práce na farmě se však nemohou zastavit, stále je mnoho dalších potřebných a tak se prostor 

mezi sečemi vyuţívá k dalším pracem. Pracovníky provozu jsem zastihl dne 15. 7 v čilém 

pracovním ruchu. 

  
 

 
Jan Fleišman ( vlevo nahoře) musel vytahat z jímek mezi stájemi dešťovou vodu, která 

způsobovala stavařům určité potíţe, František Lorenc zase sundaval z vleku betonové panely, 

které se budou dávat pod napaječky na pastevní areály, dohlíţela zootechnička Helena 

Oušková. Na posledním snímku jsou panely uloţené na faremním dvoře, které bývaly na 

panelové cestě pod stájí č.3. 
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Farma Milná, s.r.o. působí  v současné době v katastrálních územích tří samosprávných obcí. 

Od roku 1993 začala svou činnost na Milné, osadě spadající pod obec Frymburk, kde má stále 

největší pole působnosti a kde se nutně musí projevovat stálá a pro oba subjekty potřebná 

spolupráce. O tom, na jaké je úrovni, jsem se zeptal současného starosty městyse Frymburk. 

 

Starosta městyse Frymburk  Oto  Řezáč 

 

 
 
 „Jelikož jsem dosud neměl možnost vyjádřit se ke spolupráci s Farmou Milná, s.r.o. 

rád využívám tuto příležitost a prostřednictvím Ročenky 2010 bych stručně zhodnotil 

dosavadní stav. Již předem však mohu rovnou konstatovat, že spolupráce je na velmi dobré 

úrovni.  

Když se na samém počátku rozběhla privatizace, a na Milné to byl především bytový 

fond, některé pozemky a zejména infrastruktura, již tehdy jsme se s nájemcem a později 

majitelem Ing. Valentou domluvili především na udržování zprivatizovaného majetku. Naším 

cílem bylo, aby byl především udržen chod a ráz vesnice Milná, aby byla zachována krajina a 

neohrožen život obyvatel. Mohu říci, že za celou dobu bylo vše vždy řádně dodrženo. Majitel 

dodnes dodává vodu z vodovodního řadu, dal šanci všem lidem v bytovkách k možnosti 

odkoupení a při různých sporech, které často vznikají, se zachoval vždy velkoryse. Dokázal se 

vypořádat i s lidmi, kteří zrovna nemají vztah k práci a i to je sympatické. 

 Na úřad přicházeli i někteří lidé s poukazem na to, že nežijí na vesnici, ale 

jakoby ve vězení, všude kolem jsou samé ohrady, za nimi divoká zvířata, která firma chová a 

lidé se často nemohou dostat do lesa a tam, kam byli předtím zvyklí. 

I na tyto jednotlivosti vždy majitel patřičně reagoval, postupně se vytvořily koridory, 

aby lidé i turisté mohli snadno na procházky do lesa a do přírody. 

Rybník na Milné funguje, firma zaměstnává lidi, ale hlavně – pečuje o krajinu. Zde je vidět 

starostlivého hospodáře, který se pečlivě o krajinu stará, řeší regulaci vodních toků, vysazuje 

nové stromy. Často je mi líto, že Farma Milná nepracuje na celém katastru našeho městyse, 

určitě by to vypadalo jinak. 

OKÉNKO   STAROSTŮ – 
SPOLUPRÁCE  S   OBCEMI 
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 Důležité je i to, že firma je přihlášena zde ve Frymburku, patří k největším firmám a 

dává práci našim lidem. Veškerá jednání mezi majitelem a zastupitelstvem jsou vedena 

korektně, zastupitelé podporují tento druh podnikání. Zejména kvůli turistům jsme rádi, že na 

pastvinách jsou zvířata, takže každý se může zastavit, prohlédnout a z umístěných cedulí se 

dozvědět poznatky o daném plemenu. 

 Kladně hodnotíme současnou rekonstrukci stájí, která zcela jistě přinese zlepšení 

vzhledu osady Milná, což přispěje jak uspokojení podnikatelských aktivit firmy, tak i celého 

městyse Frymburk. 

Farmě Milná, s.r.o. přeji do dalšího období mnoho úspěchů. 

 

 

Farma Milná, s.r.o. o něco později přenesla své aktivity na území obce Malšín. Rovněţ zde mi 

poskytl krátký rozhovor současný starosta obce. 

 

 

Starosta obce Malšín  - Jiří  GONDEK 

 

 
 
  

„Ohledně naší spolupráce s Farmou Milná, s.r.o. se nemohu vyjádřit jinak, než že je 

skvělá. Já osobně i celé zastupitelstvo nevidíme žádné problémy, pokud jsme cokoliv vzájemně 

potřebovali, vždy jsme se dohodli. 

To, že firma podniká v naší obci přineslo vcelku pozitivní efekt. Již vybudování vstupní brány 

na farmu Ostrov skýtá úplně jiný pohled na objekty živočišné výroby. Pasoucí se dobytek 

v jednotlivých areálech a veškeré práce konané v souladu s přírodou, jsou dobrou vizitkou 

Farmy. Nově vybudované rybníky skvěle pasují do zdejší přírody a tak s potěšením kvitujeme, 

že se bude stavět další rybník v prostoru bažin, což podstatně zlepší celý areál. 

 Samozřejmě, že i nějaké námitky, v naprosté většině od chalupářů, se čas od času 

vyskytnou, například, že je zneklidňují zvuky dobytka, zejména telat, ale vysvětlíme jim, že 

takové už zemědělství je. 

Čili na závěr  - vzájemné vztahy mezi námi jsou bezproblémové“. 

 

Po několika letech odkoupila Farma Milná, s.r.o. provozní nemovitosti v osadě Muckov, 

patřící pod obec Černá v Pošumaví. Zde začátkem letošního roku došlo k výměně na postu 
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starosty obce a tak jsem poţádal  dřívějšího tajemníka obce, který zná celou problematiku této 

oblasti, o poskytnutí rozhovoru. 

 

Dlouholetý tajemník obce Černá v Pošumaví   Josef Mikeš 

 

 
 

 „Rád bych konstatoval, že jako Obecní úřad jsme spokojeni s tím, že majitel p. Ing. 

Valenta se dobře stará o svůj majetek na Muckově. Především se zvednul vzhled objektů a je 

dobře, že se obdělávají pozemky, které firma vlastní, či má v nájmu. Kéž by se každý tak staral 

o svůj majetek. 

Naše spolupráce je vcelku na dobré úrovni, i když v některých oblastech jsme v dřívější době 

spolupracovali více. 

 Vítáme, že farma na Muckově se zvelebuje, je zde podstatně větší pořádek a pokud 

dojde k dalšímu rozšíření výroby a rekonstrukci stájí, bude to přínos i pro samotný Muckov a 

tím i celou obec Černá v Pošumaví“. 

 

 

              
 

 

 K doplnění této kapitoly si dovoluji přiloţit – zleva znak městyse Frymburk, znak 

obce Černá v Pošumaví a pohled na obec Malšín- areál kostela a fary ( obec nemá znak). 
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Stáda dobytka, pastevní areály a horko 

 

 Koncem června nastoupilo konečně období teplejších dní, ovšem přibliţně od 8. 

července jiţ trvá vlna veder, kdy teploty dosahují tropických hodnot a jsou v rámci celé 

republiky, i v našich podmínkách, překračovány dosavadní rekordy. 

Samozřejmě, ţe to přineslo určité problémy i dobytku chovanému na faremních pastevních 

areálech. V nich je sice moţnost se přiměřeně skrýt v částečně lesních porostech, dobytek 

však nadměrně obtěţuje bodavý hmyz. 

 

 
Jaká je situace u některých stád, to jsem zjišťoval v sobotu 17. července, kdy i 

v dopoledních hodinách se teploměry ustálily na 30°C. 
 

 

M ý t i n a    -   H o s t i n n á   L h o t a 

 Býci ve výkrmu v počtu 17 kusů byly přemístěni z plochy Mýtina hned vedle na 

pokosený pozemek nad Hostinnou Lhotou. 

 

  
 

  
 

V tomto případě se všichni býčci drţeli pohromadě v bezprostřední blízkosti zdroje pitné 

vody. 

Stejně tak jim vyhovoval i kolem rozmočený terén, kde se mohli částečně ochlazovat. 
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H u b e n o v   - M o k r á 

 

 Od stáda býčků jsem odcházel cestou kolem lesa na plochy Hubenov, kde zhruba po 

jednom kilometru jsem došel ke stádu krav s telaty. Stádo bylo opět pohromadě ,úplně na 

vrcholu pastviny, v rozmočeném a blátivém místě, odkud je i pěkný výhled na Lipenské 

jezero. 

  
 

  
 

E m r y   -  M u c k o v 

 

Zde jsem nemusel jít daleko, jalovičky jako zvědavé panenky, byly pohromadě hned 

v blízkosti u cesty. Jakoby čekaly, ţe jim dám něco dobrého, s určitou nadějí ke mně 

přicházely. 
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M u c k o v    p o d    k r a v í ne m 

 

Dobytek byl v blízkosti stájí, drţel se pohromadě a vzdoroval náporu obtíţných much. 

 

  
 

 

M i l n á   v l e v o    s m ě r    K o v á ř o v 

 

 Rovněţ tady jsem měl štěstí, protoţe i přes to, ţe pastvina je rozsáhlá, se stádo 

zdrţovalo přímo u silnice u osady Milná. 
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I zde se dobytek snaţil vyuţít rozbahněná místa, kde se mohl ochlazovat a zbavit dotěrného 

hmyzu. 

 

U    K o v á ř o v a 

 Na celé pastvině, kam aţ jsem dohlédl, nebylo po dobytku „ ani vidu, ani slechu“. 

Nejdříve jsem zahlédl pracovníka firmy Michala Hardunku, který motorovou kosou 

vysekával trávu pod dráty ohradníku, neboť jinak jde proud do země a dobytek pak můţe 

ohradník překonat. 

Poté jsem přešel po celé pastvině aţ úplně dozadu, kde se v blízkosti chat, dobytek snaţil 

chránit pod větrolamy.  

 

  
         Michal Hardunka při práci                                 Jako první mě uvítal plemenný býk  
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B o b o v e c      v p r a v o 

 

Jít pěšky na Bobovec se mi nechtělo a tak jsem aţ na vrchol dojel autem. Bylo jiţ před 

polednem, teplota se zvyšovala, přesto jsem prošel levou pastvinu a bohuţel, ani po půl 

hodině chůze, jsem stádo nenašel. 

Zato vpravo, bylo stádo rozloţeno úplně vzadu,  hned za vchodem na pastvinu, asi 200 m od 

cesty. 
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Mulčování je nyní na pořadu dne 

 

Nedopasky na pastvinách je nutno ošetřit, coţ se nyní provádí mulčováním. Při návštěvě stád 

jsem zastihl na pastvině Mýtina při práci traktoristu Jana Čertického. 

 

 
 

Rekonstrukce na Muckově 

 

  
Střecha z jedné strany je hotova                        Zabeton. patky a zpevněný povrch zvenku 

 

  
Stav uvnitř stáje – vlevo je z 11. 7. – ostatní  tři foto ze 17. 7 – F. Z. 
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Horka pokračují – co na to malšínská stáda ? 

 

Na prohlídku jednotlivých stád na malšínsku jsme si zrovna nevybrali dobře, protoţe 

vrcholila vlna veder a nejenom pro nás to bylo únavné, ale především pro dobytek. 

Vyrazil jsem dne 22. července s Ing. Valentou jeho terénním autem z Milné na Malšín, 

protoţe vzdálenosti jednotlivých areálů jsou značné, dobytek je většinou schován v těch 

nejvzdálenějších místech. Proto jsme rovnou zavrhli návštěvu na Horní Dlouhé, neboť 

bychom stáda zaručeně těţko hledali. Jako první jsme zavítali na: 

 

Chvalín  -   nejprve jsem vyfotil budovu, která se stále předělává, práce  však podstatně 

pokročily. 

Tato nemovitost bude vyuţívána jako jakási oáza klidu a pohody pro rodinné příslušníky 

firmy. Hned v blízkosti se rekultivací a obnovou pozemku pokouší majitel zaloţit ovocný sad. 

 

  
 
S t á d o     n a     C h v a l í n ě 

 

Stádo 22 ks ročních chovných jalovic plemene Aberdeen angus a s nimi tři kusy 

plemene Siemental se pásly na nově zaloţené pastvině pastevního areálu Chvalín 

v nejspodnějším cípu pod budovou. Jalovičky ve velkém vedru suţoval především obtíţný 

hmyz. 

 

  
(  22. 7. – F.Z. ) 
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I přes velké horko se dobytek pásl klidně, zejména také proto, ţe na této pastvině byla chutná 

píce ke spasení. Na nedávno dokončeném velkém  pastevním areálu je nyní nutno provést 

mulčování. 

 

S t á d o     V ě t r n á 

 

Po levé straně ve směru od Chvalína mělo být na pastvině umístěno celkem 26 ks jalovic, my 

jsme jich však našli několik desítek metrů od cesty poze 13 ks, ostatní byly schovány 

v některém cípu , podél pastviny se táhnoucího lesa, které jsme ale nehledali.  

 

  
 

  
( 22. 7. – F. Z. ) 
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S t á d o    n a     O s t r o v ě 

 

Z křiţovatky na rozcestí směrem k hospodářským budovám na Ostrově, jsme zajeli na 

pastvinu, sousedící s rybníkem Ostrovní, kde se páslo celkem 22 ks otelených jalovic 

s býkem.  

 

  
 

  
Ve stádě bylo větší mnoţství telat, převaţovalo plemeno Red angus, pár kusů bylo 

černých, býk Siementál ( 22. 7. – F. Z. ) 

 
 
S t á d o     n a      d r u h é     s t r a n  ě      V ě t r n á 
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Vrátili jsme se zpět na pravou stranu pastevního areálu Větrná, kde jsme dosud 

nemohli najít ani stopu po dobytku. Nakonec se nám to podařilo, celé stádo bylo ukryto 

v lese, kde oproti venkovním vysokým teplotám bylo velmi příjemné prostředí. Většinu stáda 

tvořily černé jalovice s telaty a s býkem. 

 

  
 

  
 

Stádo hledající ochranu před vedry v lese bylo klidné a viditelně se jim ven  na širou plochu 

nechtělo. Pouze část ( asi 4 kusy) se odtrhla a popásala venku v blízkosti rybníka Dolní Valtr, 

na který byl ze shora pěkný pohled ( 22. 7. – F. Z. ) 

 

S t á d o     H o d s l a v 

 

Dobytek na Hodslavi bývá rovněţ těţko k dostiţení, coţ nás čekalo i tentokrát. Projeli 

jsme terénním autem několikrát horní pastvinu, pak po cestě směrem dolů, na stádo jsme však 

nenarazili – opět vysoké teploty přiměli dobytek k ukrytí v některé části rozsáhlého lesa. 

 

 

Své putování za dobytkem na pastvinách Malšínska jsme tedy ukončili 

s konstatováním, že horka sice mají na dobytek svůj vliv, ovšem stáda  dokáží i těmto 

nepříjemnostem vzdorovat a přizpůsobit se a svůj vhodný prostor si naleznou. 

 

Paradoxně, stejně jako v případě mého putování za stády v oblasti Milné a Muckova, i 

zde se druhý den a několik dalších následujících ochladilo, zapršelo a pro dobytek nastala 

snesitelnější situace. 
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Několik drobností ze života farmy 

 

Návštěva v Rakousku 

Ing. Valenta spolu se svým vnukem a nástupcem navštívili v minulých dnech 

Rakouskou republiku, kde si zajišťovali moţnost prodeje dobytka. Jak jiţ dříve bylo řečeno, 

skončili s rolí prostředníka a zajišťují si odbyt sami. Tak domluvili v nejbliţších dnech prodej 

68 ks vyřazených krav. 

 

Kolem senoseče 

Senáţování bylo dokončeno, nyní se sklízí seno, dosekávají některé potřebné plochy a 

mulčují se jiné. Balíkované seno se sváţí z polí do skladu na Milné. 

 

Rekonstrukce na Malšíně 

Projekt na rekonstrukci objektů na Ostrově je schválen v hodnotě 18 mil. Kč ( k tomu 

je však i pastevní areál Bobovec) – rekonstrukce se bude zahajovat letos v prosinci, nyní 

farmu čeká vypracování smluv, výběrové řízení a pak by se dvě stáje zřídily jako 

„zimovačka“ / past. areál Bobovec by se dělal aţ příští rok/. 

 

Vstup do areálu Milná 

Připravuje se výstavba zvonice v bráně na Milné, za pouţití zde leţícího velkého  

kamene, připravuje p. Zetocha, zvon má firma k dispozici. 

 

Kříţky na farmě 

Firma hodlá vystavět kříţek na kamenný podstavec na Větrné ve směru na Chvalín a 

dále v prostoru bývalé čerpací nádrţe přímo na Milné u hlavní silnice. 

 

Výstava dobytka 

Plánovaná výstava chovatelských úspěchů s e zaručeně neuskuteční z důvodu mnoha 

investičních akcí nezbude na organizaci této akce potřebný čas. 

 

Vodní hospodářství na Milné 

O chod celého vodního hospodářství a různé 

potřebné opravy  na provoze se nyní stará občan Milné 

Oldřich Eisenhammer ( 8. 6. – F. Z. ) 

  
Opravy elektrikářského rázu 

Pro firmu je provádí firma GRESTR, s.r.o  

(Gregar-Strnad) z Černé v Pošumaví. 

 

Zednické opravy 

Ty má na starosti, většinou o víkendech, firma Milan Němec z Milné. Jiţ opravili 

sokly na administrativní budově, dále na budovách skladu a stodoly a rovněţ opravují čtyři 

firmě náleţející bytové domy ( Indrová, Fleišman, Kováč a Fr. Němec). Připravuje se překrytí 

střechy novou krytinou na tzv. starém teletníku, aby celý areál měl jednotný ráz. 

 

Úprava vodního reţimu 

Martin Huňáček z Milné se ve firmě stará o řádnou povrchovou úpravu na pozemcích 

vzniklých pramenišť a tím o úpravu vodního reţimu. Z hlediska ekologického je nutné, aby 

pasený dobytek některá zamokřená ohniska ještě více nerozšiřoval, a aby byla i moţnost 

většího pouţití mechanizačních prostředků při sklizni. 


